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OÚ Kontakty

Starosta, místostarosta

518 619 479

Matrika, evidence obyvatel, 

podatelna

518 619 541

Kabelová televize, hlášení 

518 619 047

Poplatky, hřbitov, účetní, 

majetek obce

518 619 642

Správce hřbitova

724 798 012

Škola

518 619 490

Kultura

724 760 296

Sběrný dvůr

724 798 013

podatelna@milotice.cz

starosta@milotice.cz

kultura@milotice.cz

mistostarosta@milotice.cz

poplatky@milotice.cz

fi nance@milotice.cz
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Slovo starosty obce
Vážení spoluobčané,
rok 2023 se nezadržitelně chýlí ke svému konci, máme tady advent-
ní čas a Vánoce klepou na vrátka. Snad každý rok si říkám a věřím, 
že i někteří z vás, že ten závěr roku prožiju více v klidu. Budu trávit více 
času s rodinou a blízkými. Bohužel dnešní doba tomu příliš nepřeje 
a zdá se, že vše podstatné je směřováno právě na konec roku, aby toho 
k těm Vánocům nebylo málo. Je to až s podivem, jak někdy umí čas 
doslova letět. Zvláště pak, když máte spoustu plánů.  A alespoň pro nás 
na „obci“ zůstane po letošním roce také smutek nad ztrátou člověka, 
který Miloticím a kulturnímu životu v nich věnoval podstatnou část 
ze svého života. Proto chci i v mém posledním článku tohoto roku 
věnovat Jožkovi pár řádků a tichou vzpomínku. Vždyť vše podstatné 
jsme pro letošní rok rozjížděli spolu.
Kdybych měl zmínit stěžejní projekty a investice roku 2023, asi bych 
začal tím nejjednodušším, a  to byl nákup nové sekačky na trávu. 
Tu jsme pořídili za 642 000 Kč. Je rychlejší a má i širší záběr než náš 
starý multifunkční stroj, který začínal být poruchový. 
Co nás asi nejvíce zaměstnalo, bylo vybudování nové třidy mateřské 
školky na Rafandě. Práce tam probíhaly od začátku roku až do srpna, 
kdy jsme třídu slavnostně otevřeli. Dnes už jsou děti v nové třídě zaby-
dleny a věřím, že nejenom ony, ale i paní učitelky si prostory oblíbily. 
Konečný účet za celou rekonstrukci, včetně malých úprav na zahradě, 
se zastavil na necelých 2 300 000 Kč.
Další, menší investici jsme realizovali na ulici Záluží. Tam jsme ne-
chali prodloužit asfaltovou komunikaci směrem po staré cestě k čis-
tičce odpadních vod. A prodloužena byla i kanalizace ke dvěma stav-
bám rodinných domů. Obě tyto akce jsme zvládli udělat za necelých 
750 000 Kč.
Naší pozornosti už delší dobu neunikal neutěšený stav komunikace 
u Šidlen, který se rapidně zhoršoval od výstavby vodovodu. Na opravu 
jsme využili dotaci Jihomoravského kraje a jeho programu Podpora 
rozvoje cyklistiky a cyklistické dopravy, ze kterého jsme obdrželi do-
taci 1 500 000 Kč. Zbytek opravy byl hrazen z rozpočtu obce a celkové 
náklady vyšly na 4 300 000 Kč. 
Nutnou opravu potřeboval i amfi teátr u Šidlen, a to konkrétně jeho 
pódium. Tady jsme se potýkali s dlouhodobou vlhkostí a zatékáním 
do plochy parketu. Při realizaci tohoto projektu jsme navázali na dob-
rou spolupráci s obcemi na Slovensku a využili dotační program Inte-
rreg V-A Slovenská republika - Česká republika, fi nancovaný z Evrop-
ského fondu regionálního rozvoje. Výsledkem je kompletní obnova 
pódia. V rámci tohoto projektu jsme rovněž zakoupili nové lavičky, 
pivní sety, dřevěná lehátka, mobilní oplocení a skladovací plachtovou 
halu. Celkové náklady na projekt činily 126 tis. EUR, podíl obce činí 
10 % z této částky.

Ke konci roku končila i stavební část projektu modernizace obecního 
úřadu. V kancelářích byly instalovány nové koberce, osvětlení a všech-
ny prostory byly vymalovány. V obřadní síni byly opraveny podlahy 
a kompletní opravou prošly i toalety. Obřadní síň i kanceláře byly vy-
baveny klimatizací. Celkové výdaje byly necelých 3 900 000 Kč. Z této 
částky nám přispělo Ministerstvo pro místní rozvoj svým programem 
Podpora rozvoje regionů částkou 2 400 000 Kč. 
To byl ve zkratce výčet toho zásadního, čím jsme se celý letošní rok za-
bývali z pohledu investic. Věřím, že rok příští, jak už nastínil ve svém 
článku pan místostarosta, bude minimálně stejně úspěšný. 
Závěrem mého článku chci ještě poděkovat. Poděkovat všem, kteří se 
podílí na tom, že spolkový život v Miloticích nemizí, ale naopak se 
rozvíjí, tedy všem vedoucím, trenérům i  funkcionářům spolků. Po-
děkování patří i všem zaměstnancům obecního úřadu a také zastu-
pitelům za dobrou práci a spolupráci. A v neposlední řadě patří velké 
poděkování také vám všem, kteří se o dění v obci zajímáte a navště-
vujete akce připravované obcí i spolky. Všem přeji krásný a pohodový 
předvánoční čas, Vánoce plné radosti, vesele prožitého Silvestra (třeba 
pochodem do sousedních Vacenovic) a hodně zdraví a úspěchů v ce-
lém příštím roce. 

Radek Šeďa, starosta obce

Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.

Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.

Oprava komunikace u Šidlen.Oprava komunikace u Šidlen.

Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.Průběh rekonstrukce amfi teátru u Šidlen.
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Práce v obci

Participativní rozpočet

Milí spoluobčané. Je za námi další čtvrt 
roku a  rád bych vás seznámil s  činností 
obecních pracovníků. Po dokončení údrž-
by zeleně v obci a díky vegetačnímu klidu 
jsme měli více času věnovat se jiným vě-
cem. V  rámci projektu „Zrkadlo kultú-
ry“ jsme stavěli na JZD skladovací halu 
12 x 8 m. Nejprve jsme si museli připravit 
plochu, která byla zasypána drtí a  kame-
ním a samotná montáž pak trvala několik 
dnů, protože terén nebyl rovný a muselo se 
vše podkládat a rovnat. Naším cílem je to-
tiž postupné přestěhování techniky a pra-
covníků do bývalého areálu JZD, kde by-
chom si rádi postupně vybudovali zázemí. 
Mezi další akce patřilo usazení obrubníků 
na zastávce U Statku, kde autobus vjíždí do 

vjezdu rodinného domu, protože polovina 
autobusové zastávky zasahuje do soukro-
mého pozemku. V říjnu nám Ministerstvo 
životního prostředí umožnilo vytěžit dřevo 
u  rybníka, kde pořezali nemocné stromy, 
a tak jsme využili tuto možnost ke zpraco-
vání dřeva pro topení v obecních garážích 
a šatnách. Za zmínku stojí i stavění a zdo-
bení vánočního stromu. Rád bych tímto 
poděkoval rodině pana Pšurného, která 
nám poskytla vánoční stromy. 
V  příštím roce nás čeká opět hodně pro-
jektů, kdy mezi největší patří sanační práce 
v  šatnách ZŠ, které budou probíhat o  let-
ních prázdninách. V lednu proběhne oče-
kávané výběrové řízení na freestylové hřiště 
a stavební práce začnou také v příštím roce. 

Velkou, očekávanou a  spolky vyvolanou 
akcí bude určitě oprava druhé poloviny MŠ 
na Rafandě, kterou využívají místní spolky 
k  jejich zájmové činnosti. Tento havarijní 
stav opravdu volá po úpravě a první etapa 
ukázala, že to jde zčásti i vlastními silami, 
a nakonec ušetříme i nějakou korunu. Jako 
největší projekt, alespoň podle objemu fi -
nancí, bude retence u ZŠ a v ulici Na Kaná-
le. Co se týká nutností, na kterých jsme se 
shodli, je vybudování chybějících zastávek 
u ZŠ a u vinařství B/V.
Závěrem bych rád poděkoval všem kole-
gům za spolupráci a všem čtenářům popřál 
pěkné vánoční svátky, v novém roce hodně 
zdraví a úspěchů! 

Radek Kundrata

Jak jste si mohli přečíst už v letním zpravo-
daji, i  v  letošním roce zastupitelstvo vyčle-
nilo z rozpočtu obce částku 400 000 Kč na 
projekty občanů, tzv. participativní rozpočet. 
Původně se návrhy mohly posílat do konce 
července, ale protože v  tuto dobu byly po-
dány jenom dva, byla doba pro podání pro-
dloužena do konce září. Celkově se sešlo osm 
nápadů. 
Hned na začátku byly vyřazeny dva návrhy 
– Revitalizace rybníku Na Kanále a  banko-
mat. Tyto návrhy nesplňovaly podmínky pro 
schválení. Revitalizace rybníku Na Kanále 
přesahovala částku, která je vyčleněna na je-
den projekt. Druhý vyřazený projekt byl po 
konzultaci s  bankami v  okolí a  fi rmou, kte-
rá bankomaty pronajímá, zamítnut z  toho 
důvodu, že porušil tuto podmínku: Návrh 

nebude generovat roční provozní náklady 
přesahující 20 % jeho pořizovací ceny. Ko-
merční banka navíc upozornila, že Milotice 
nejsou pro umístění bankomatu atraktivní lo-
kalitou vzhledem k tomu, že stále roste počet 
bezkontaktních plateb a ubývá plateb v hoto-
vosti. Jednou z  podmínek další banky bylo, 
aby se měsíčně uskutečnilo minimálně 3 000 
výběrů, aby se jí bankomat vyplatilo umístit. 
Pokud by se limit nesplnil, obec by za každý 
chybějící výběr doplácela. Firma Euronet, 
která se zabývá umístěním a pronájmem ban-
komatů, si měsíčně účtuje nájem 15 000 Kč 
bez DPH bez dalších podmínek výběrů atd.
U dalších tří projektů – úprava dětského hři-
ště mateřské školy na Rafandě, autobusová 
zastávka u školy a úprava volejbalového hři-
ště u základní školy, jsme se dohodli s autory 

nápadů, že budou realizovány obcí mimo 
participativní rozpočet. 
Tím pádem nám zůstaly poslední tři ná-
vrhy - obohacení dětského hřiště na Zafáří 
(Dubňanská), kde se předpokládá celková 
hodnota realizace do 200 000 Kč, dále in-
formační tabule na krajích obce s odhado-
vaným rozpočtem 50 000 Kč a multifunkční 
dobíjecí stanice SPOT, jejíž pořizovací cena 
se pohybuje okolo 150 000 Kč. Jelikož ale 
celková částka za všechny tři projekty nepře-
sahuje částku participativního rozpočtu, od-
padlo hlasování o vítězný projekt a budou se 
tedy během příštího roku  realizovat všech-
ny tři projekty.  Pokud vás zajímají podrob-
nosti o návrzích, můžete si je prohlédnout 
na webových stránkách obce.

Radek Kundrata

Stavba mobilní haly.Stavba mobilní haly. Prořez napadených stromů u rybníka.Prořez napadených stromů u rybníka.
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Z jednání zastupitelstva
ZO ze dne 23. 11. 2023
ZO schvaluje
- kupní smlouvu s  výhercem výbě-

rového řízení společností AMBRA 
– Group s.r.o. na dodávku, instala-
ci a  montáž truhlářských výrobků 
a volného vybavení pro obecní úřad 
ve výši 3 251 053,41 Kč včetně DPH

- kupní smlouvu s  vítězem výběrové-
ho řízení se společností VISTA car 
s.r.o na koupi elektromobilu katego-
rie M1 včetně dobíjecí stanice ve výši 
1 422 529 Kč včetně DPH dle přílohy 
č. 2

- dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo „Re-
konstrukce amfi teátru – Šidleny“ se 
společností SKELETA s.r.o. dle přílo-
hy č. 3

- dodatek č. 1 ke smlouvě o  dílo se 
společností F&K&B, a.s. na zakázku 
„Úprava obecního úřadu obce Milo-
tice“ dle přílohy č. 4

- dodatek ke smlouvě o výpůjčce a pře-
dávací protokol ke zřizovací listině 
ZŠ a MŠ Milotice dle přílohy č. 5

- novou výši nájemného u  stávajících 
i nově uzavíraných nájemních smluv 
v obecních bytech dle příloh

ZO ze dne 13. 12. 2023
ZO schvaluje
- návrh rozpočtu obce Milotice na rok 

2024 ve výši: příjmy 47 911 300 Kč, 
výdaje 96 527 900 Kč, fi nancování 48 
616 600 Kč včetně rozpočtu sociálního 
fondu, závazným ukazatelem na straně 
výdajů a  příjmů mimo daňové příjmy 
a dotace jsou paragrafy

- střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2025 – 2026 dle přílohy č. 2

- rozpočet ZŠ a MŠ Milotice na rok 2024 
dle přílohy č. 3

- příspěvek ZŠ a MŠ Milotice na provoz
- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Mi-

lotice na rok 2024 a  zároveň veřejno-
právní smlouvu o poskytnutí dotace FK 
Milotice ve výši 520 000 Kč

- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Mi-
lotice na rok 2024 a  zároveň veřejno-
právní smlouvu o  poskytnutí dotace 
s Římskokatolickou farností Milotice ve 
výši 600 000 Kč

- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Mi-
lotice na rok 2024 a  zároveň veřejno-
právní smlouvu o poskytnutí dotace se 
Sdružením hasičů Čech, Moravy a Slez-
ska – SDH ve výši 100 000 Kč

- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Mi-
lotice na rok 2024 a  zároveň veřejno-
právní smlouvu o  poskytnutí dotace 
s Mysliveckým sdružením Horky Milo-
tice ve výši 50 000 Kč

- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Milo-
tice na rok 2024 a zároveň veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnutí dotace s Jednotou 
Orel Milotice ve výši 160 000 Kč

- poskytnutí dotace z rozpočtu obce Mi-
lotice na rok 2024 a  zároveň veřejno-
právní smlouvu o  poskytnutí dotace 
DFS Trnaveček ve výši 60 000 Kč

- přidělení dotací z rozpočtu obce na rok 
2024 spolkům dle přílohy č. 4

- rozpočtové opatření č. 6/2023
- schválení inventarizační komise
- OZV o místních poplatcích 1/2023

ZO pověřuje
- starostu obce v  souladu s  § 102 odst. 

2, písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích v platném znění, provedením 
rozpočtového opatření dle § 16 zákona 
č. 250/2000 Sb., o  rozpočtových pravi-
dlech územních rozpočtů, v  platném 
znění k 31. 12. 2023 v plném rozsahu

Lampionový průvod
Den boje za svobodu a demokracii 17. listopadu jsme si připomněli opět položením věnce k pomníku padlých a lampionovým průvodem.

Kladení kytice k pomníku padlých 17. 11. 2023.Kladení kytice k pomníku padlých 17. 11. 2023.Kladení kytice k pomníku padlých 28. 10. 2023.Kladení kytice k pomníku padlých 28. 10. 2023.
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Společenská 
kronika 
Jubilanti
říjen
80 let Ludmila Neduchalová
83 let Ludmila Neduchalová
84 let Antonín Kopl
85 let Růžena Glöcklová
87 let Ladislava Provazníková

listopad
80 let Jan Synek
 Marie Miléřová
81 let Vladimír Šťastný
82 let Jindřich Nedvědický
84 let Ladislav Dobiášek
86 let Martin Neduchal
90 let Marie Šťastná

prosinec
84 let Marie Kasanová
85 let František Krist
87 let Terezie Dobešová
90 let Michal Gregorovič
 Růžena Rajsiglová

Narození 
září
Adam Král
Sarah Polášková
Valerie Chromá

říjen
Meda Gavlíková

listopad
Dana Pavliňáková

Úmrtí 
říjen
Františka Gregorovičová
Zdeněk Žurovec
Jana Svobodníková
Zdeněk Tomšej
Josef Paytok

listopad
Jana Grufíková
Jindřiška Synková

Zlatou svatbu 
(50 let) oslavili
Jaroslava a Jan Kristovi
 6. 10. 1973
Blažena a Pavel Slezáčkovi
 20. 10. 1973

Ke zveřejnění jmen výše 
uvedených byl dán souhlas.

Vítání občánků
V sobotu 30. září bylo v oranžerii Státního zámku Milotice přivítáno starostou obce a dětmi z mateřské 
školy pět nejmenších občánků naší obce.
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Drakiáda
V sobotu 7. října odpoledne jsme se po roce 
sešli na zadním hřišti FK Milotice na dra-
kiádě. Sluníčko svítilo, větřík taky pofuko-
val, takže přímo ideální počasí na pouštění 
draků. Na hřišti se nám jich nakonec sešlo 
kolem dvaceti. Malí, velcí, kupovaní i  dva 
domácí výroby. 
Vyhnuli jsme se sice karambolům a žádní se 
nám nezamotali do sebe, ale tři se zapletli 
do větví stromů a sítě za fotbalovou bran-
kou. Dva se podařilo zachránit, třetí stále 
visí v  koruně stromu a  zřejmě tam stráví 
i celou zimu. 
V  letošním roce se k nám přidali i  skauti. 
A protože jsme byli na drakiádě, připravili 
si pro děti tematickou hru. Ty musely splnit 
úkoly na jednotlivých stanovištích, aby na 
konci mohly zachránit město, které zapálil 
zlý drak. Spolu s dětmi se jak do hry, tak i do 
pouštění zapojili i  dospělí. A  někteří si to 
užívali víc jak jejich ratolesti. Pro děti, které 
‚nepustili‘ rodiče k pouštění draků, přinesla 
děvčata z Klubu maminek skluzavku, prů-
lezku, mohly si zastřílet z luku na terč a jiné. 
No a  komu přece jen byla zima, mohl se 
ohřát u ohně a opéct si špekáček. 
Děkuji všem, kteří pomohli s  průběhem 
drakiády i  těm, kteří si s  námi přišli užít 
pěkné odpoledne.

Lenka Knotková
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Krojované hody
Během prvního listopadového týdne pro-
běhly v  naší obci tradiční krojované hody. 
Nemůžu mluvit za hlavní postavy hodů 
– stárky a  hospodáře, ale troufám si říct, 
že pro ně byly opravdu záživné a určitě na ně 
budou dlouhou dobu vzpomínat. 
O náročných přípravách, které provází kaž-
dé hody, se rozepisovat nebudu. Každý, kdo 
si tím prošel, si určitě vzpomene, jak to bylo 
za těch ‚jejich‘ hodů. Co bylo fajn, co se zrov-
na nepovedlo, ale určitě s  odstupem času 
může říct, že za ty starosti to stálo.
A  v  čem že byly letos tak jiné? Asi hlavně 
tím, že se při stavění máj rozlomil na tři 
kusy. Hodiny příprav byly během několika 
vteřin doslova k ničemu. Naštěstí díky panu 
Krejčovi ze zámecké zahrady mohli chlapi 
najít a uřezat nový strom na korunku. Děv-
čata ji rychle nazdobila a hasiči svítili ‚pod 
ruky‘ těm, kteří to nevzdali a zůstali až do 
zdárného konce. Nakonec vůbec nevadilo, 
že sluníčko už zapadlo. 
O co víc svítilo slunce v sobotu, o to víc deště 
padalo z nebe v neděli ráno. A tak do kostela 
na mši se krojovaní balili do pláštěnek a ige-
litů, aby hodiny a dny práce babiček a mami-
nek nepřišly vniveč. Než mše skončila, skon-
čil, naštěstí, i  déšť, a  tak odpolední průvod 
už proběhl za příjemného počasí. V něm se 
sešlo plno krojovaných a byla radost se na ně 
dívat. Stejně tak se hodně krojovaných sešlo 
i  na večerní zábavě. A  to nejenom našich 
milotických, ale i přespolních. Vždyť jenom 
ze Skoronic jich k nám přijelo kolem třiceti. 
O tom, že se hody vydařily, svědčí i fakt, že 
z pondělní hodové zábavy se někteří vydali 
domů až za ranního kuropění. Tak snad se 
najdou kluci a děvčata, kteří budou ochotní 
převzít štafetu po těch letošních, kterými byli 
Víťa Neduchal s Aničkou Příkazskou a David 
Polášek s Kristýnou Vařákovou. Těm zdatně 
sekundovali hospodáři Lucie a Pavel Vlčkovi. 
Všem děkuji, že se svého úkolu zhostili se ctí. 

Lenka Knotková

foto: Pavel Martinekfoto: Pavel Martinek foto: Pavel Martinekfoto: Pavel Martinek

foto: Pavel Martinekfoto: Pavel Martinek

foto: Pavel Martinekfoto: Pavel Martinek
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Státní zámek
Letošní sezona byla z pohledu posledních let veleúspěšná – zámek 
navštívilo více než 40,5 tisíce platících návštěvníků a jen na prodeji 
vstupného, zboží a výpěstků ze zámeckého zahradnictví jsme vydě-
lali 7,2 mil. Kč! Už nyní se objednává velké množství zájezdů a také 
školních skupin na kostýmové prohlídky na příští rok.
Jako tradičně se v podzimních a zimních mě-
sících připravujeme na novou sezonu. Od pře-
lomu října a  listopadu probíhají v  interiérech 
úklidové práce, které jsou letos navíc zpestře-
ny druhou fází rekonstrukce kastlových oken 
v prohlídkové trase – opravuje se dalších cel-
kem sedm kusů oken. Konkrétně v  dětském 
pokoji, v místnosti u vychovatelky a v jídelně. 
Tato oprava dala, kromě jiného, vzniknout vti-
pu: Jestli víte, kde přezimovávají všechny mou-
chy, berušky a jiná drobná havěť z celé jižní Mo-
ravy? No přece v oknech milotického zámku! 

Doufáme, že po tomto „zásahu“ budou mít na jaro poletující ptáci 
co žrát… 
V listopadu proběhly také „zazimovávací“ práce, které spočívají tře-
ba v převozu nejrůznějších rostlin z interiéru i exteriéru zámku do 
obou oranžérií, kde stráví zimu. Jenom pro představu, naši zahradní-

ci převezli a zazimovali více než tisícovku rostlin. 
Momentálně také pokračuje obnova bažantnice, 
kde se mimo jiné vysazuje nová lipová alej podél 
cesty vedoucí od loveckého pavilonu k (zazděné) 
bráně u hlavní silnice. Před první nedělí adventní 
jsme rovněž přivezli a před zámkem nainstalo-
vali vánoční strom, kterým je letos snad poprvé 
borovice. Nejmenovanému dárci moc děkujeme!
Přejeme vám všem požehnané vánoční svátky 
a dobré vykročení do roku 2024!

Za kolektiv zaměstnanců SZ Milotice
Václav Lunga

Místní knihovna
V posledním čtvrtletí tohoto roku proběhly v knihovně dvě předvá-
noční besedy dětí z 1. a 2. třídy místní ZŠ. Kromě vánoční atmosfé-
ry, chutných perníčků a čaje si snad děti odnesly i nějaké vědomosti 
o vánočních příbězích a tradicích. Povídali jsme si o tom, jak kdo 
doma vánoční svátky slaví,nebo co by si děti přály pod stromeček.  
Od 21. 12. 2023 do 5. 1. 2024 bude knihovna uzavřena.
V první čtvrtletí nového roku proběhne v knihovně cestovatelská be-

seda pro žáky 9. tříd a na konci března bude pravidelná burza knih 
spojená s dětským karnevalem. Protože se datumově kryje s celo-
státně vyhlášeným termínem Noci s Andersenem, bude milotické 
nocování dětí z 1. - 5. tříd posunuto až na duben. 
Přeji všem ty nejpohodověji prožité vánoční svátky v kruhu svých 
nejbližších a do nového roku jen to nejlepší

Jitka Úradníková

Skauti
V uplynulém období jely světlušky 
do Dubňan na halloweenskou vý-
pravu. Na akci jsme vyřezávali dýně 
a  měli halloweenský bál. Vyzdvihl 
bych večerní stezku odvahy, na které se báli všichni, i  někteří 
vedoucí. Dále jsme uspořádali skautskou vánoční besídku, kte-
rá proběhla v  Kulturním domě v  Kelčanech, kde děti vyráběly 
vánoční dárky pro zvířátka. Když padla tma, tak si děti rozda-
ly vlastnoručně vyrobené dárky mezi sebou. Obě akce se veli-
ce vydařily. Kdyby se někdo další chtěl přidat do našeho oddílu 
skautů, tak stále přibíráme nové členy. Bližší informace na čísle: 
734 640 006. Všichni skauti vám tímto přejí příjemně prožité 
svátky vánoční v okruhu nejbližších.

Radek Škrob

y 
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Farnost
Na sv. Václava vyrazily rodiny z  Milotic 
a  Vracova na Syslí stezku do Sobůlek. Za-
čátek výletu byl zpestřen o improvizovanou 
přepravu dětí z Vracova, kterým ujel auto-
bus z Kyjova. Díky autům jsme je přepravili 
na začátek stezky. Po jejím absolvování jsme 
opékali špekáčky a  hráli hry. Byl to pěkný 
výlet.  
V sobotu po sv. Václavu jsme absolvovali dě-
kanátní pouť na Velehrad, kde jsme si připo-
mněli Olomouckého arcibiskupa a  služeb-
níka Božího, Antonína Cyrila Stojana, který 
by letos oslavil 170. narozeniny a 100. výročí 
jmenování olomouckým arcibiskupem.
Po nabitém podzimu, kdy jsme, mimo jiné, 
oslavili posvěcení našeho kostela (hody) se 
spirituálem olomouckého kněžského semi-
náře, Antonínem Hráčkem nebo uctili pu-
tující ostatky blahoslaveného “ajťáka”, Karla 
Acutise, nastalo začátkem prosince období 
adventu. Ten vždy přináší konec starého 
církevního roku a  začátek nového. Toto 
ukončení mělo letos svůj zvláštní nádech. 
V  posledních listopadových dnech totiž 
zakončily svou dlouholetou službu v  naší 
farnosti dvě osoby. Po několika desetiletích 
uzavřela svou službu spočívající v každotý-
denní přípravě květinové výzdoby našeho 
kostela, paní Boženka Kristová. Po 17 letech 
pak skončila funkci zprostředkovatele adop-
ce na dálku,  paní Ladislava Kristová, díky 
níž byly obstarávány peníze pro studijní po-
třeby „našich“ adoptovaných dětí na Haiti 
a  v  Indii. Oběma za jejich dlouhotrvající, 

ochotnou a nezištnou službu moc děkujeme 
a  přejeme jim zasloužený odpočinek. Pán 
Bůh Vám to odplať.
Úklidovým skupinám svou pomoc s  kvě-
tinovou výzdobou nyní nabízí paní Jiřina 
Dobešová, Markéta Loukotová, Jana Anto-
šová a Jana Trnková. Je třeba, aby se každá 
úklidová skupina mezi sebou vždy domluvi-
la, zda výzdobu zvládne udělat sama, či chce 
pomoci od jedné z těchto žen a oslovila je. 
Kontaktní osobou bude paní Dobešová. 
Náhradníka za paní Kristovou, který by ko-
munikoval ohledně adopcí s centrem Arci-
diecézní charity Praha a Olomouc a adop-
tovaným dítětem, bohužel dosud hledáme. 
Kdo byste měli zájem tuto službu vykonávat, 
ozvěte se faráři Kaškovi nebo Ladislavě Kris-
tové.
Adventní doba, která se díky všudypřítomné 
vánoční výzdobě v  obchodech a  veřejných 
místech stává pro mnohé v podstatě nevidi-
telnou, slouží paradoxně ke ztišení a přípra-
vě. Nikoliv však přípravě v podobě nakupo-
vání dárků či třeba pečení na Vánoce, ač i to 
má své místo. Není to ale to hlavní, o co jde. 
V adventu se připravujeme a o Vánocích sla-
víme Ježíšův první příchod za zem, jenž se 
udál před dvěma tisíci roky v Betlémě. Tato 
období nás ovšem upamatovávají i na jeho 
další příchody. Na příchod do srdce lidské-
ho, jak se zpívá v  jedné starobylé adventní 
písni, do srdce, které se mu s vlastní touhou 
otevírá a chce jej přijmout, aby mohl člověka 
utvořit „znova“, v plnosti. A také na příchod 

třetí, kdy se s  Kristem setkáme po vlastní 
smrti a čtvrtý, který nastane na konci časů. 
K přípravám na tyto skutečnosti mohly slou-
žit třeba rorátní bohoslužby, v nichž kontrast 
tmy kostela a rozžatých svící nutil k přemýš-
lení nad evangelním výrokem vztahujícím 
se ke Kristu: “V něm byl život a ten život byl 
světlem lidí. To světlo svítí v temnotě a tem-
nota ho nepohltila.” (Jan 1, 4-5) Děkujeme 
všem, kteří se podíleli na realizaci snídaní na 
faře pro děti po skončení ranních rorátů.
Světlo v našem kostele naplno zazáří o vá-
nočních slavnostních bohoslužbách, na kte-
ré všechny bez rozdílu srdečně zveme. Časy 
jejich konání jsou zveřejněny třeba na face-
bookovém profi lu farnosti. Při nich se vždy 
pamatuje na všechny z naší obce, ať už jsou 
pravidelnými návštěvníky chrámu či niko-
liv: na všechny děti, mládež, muže i  ženy. 
Mše svatá za ženy z naší obce se koná tradič-
ně s větším časovým odstupem v období tzv. 
Hromnic, kdy dříve končívala doba vánoč-
ní, konkrétně v neděli 28. ledna.
No a  po krátkém mezidobí nastane obdo-
bí postu, přípravy na velikonoční svátky. 
V těchto čtyřiceti dnech se snažíme rozjímá-
ním nad Ježíšovým utrpením znovu vstoupit 
do radostného tajemství našeho vykoupení. 
Dobu postní zahájíme o  Popeleční středě, 
která letos vychází velmi brzo, na 14. únor.
Přejeme vám všem radostné a  požehnané 
prožití vánočních svátků a mnoho dobrého 
do nového roku!

Pavel Kaška a Václav Lunga
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FK Milotice
Vážení čtenáři, dovolte mi, abych vás se-
známil s  činností FK Milotice během le-
tošního roku.

Sportovní část:
„A“ tým po několika letech sestoupil 
z  1. A  třídy. Dle mého názoru jsme tam 
nebyli nejhorší, ale dobré výsledky na jaře 
už nedokázaly zachránit velmi nepodaře-
ný podzim. V létě došlo k výměně trenéra. 
Děkuji Milanu Bidmonovi za jeho stráve-
né roky v FK Milotice. Výměnu hodnotím 
pozitivně v tom, že jsem už několik let ne-
zažil takovou účast na tréninku. Opravdu.  
V úterý i pátek je plná kabina, a to v minu-
losti nebylo zvykem. Bohužel, výsledkově 
si myslím, že jsme na tom měli být líp. Páté 
místo je pro mě zklamáním a  myslím si, 
že tým má na to, hrát do třetího místa a dý-
chat na záda suverénním Šardicím a Kyjo-
vu. Pozitivně se mně jeví Tomáš Kundra-
ta, který pomůže dorostu a dost prostoru 
dostává i v áčku. Musím vyzvednout i Mi-
chala Macháčka. Je vidět, že trénuje a je to 
rozdílový hráč. Tradičně mezi opory patřil 
brankář Libor Nykl, v poli Zdeněk Bartoň 
a Jindřich Nedvědický.
„B“ tým po výborném startu několikrát za-
váhal a je uprostřed tabulky. Za mě je tady 
škoda kluků, kteří táhli dorost a  v  béčku 
nepokračují – Honza Procházka, Mira 
Nedvědický, Michal Vajgara atd. Jinak je 
super, že i béčka je dost a nemusí se, jako 

na jaře, řešit, že někdo chodil dva zápasy 
za víkend.
Dorost bojuje v 10 hráčích a daří se mu vý-
borně. Vůbec tady nevíme, jak to řešit dál, 
snažíme se za každou cenu, ale ty kluky 
prostě nevyčarujeme. Naštěstí se vždycky 
objeví někdo, kdo fakt vytrhne trn z paty 
a  jsme schopni to nějak odehrát, ale je to 
s problémy a byla i doba, kdy to chtěli klu-
ci zabalit a já se jim vůbec nedivím. Díky 
patří jim a trenérům, není to vůbec jedno-
duché. 
Nově jsme na zimní měsíce objednali, na 
žádost trenéra áčka, UT v Dubňanech, a to 
4x během února - v  pondělí v  19 hodin. 
Budou zde probíhat tréninky pro áčko, 
béčko a dorost. Když už se to bude platit, 
tak aby bylo maximálně využito.
Žáci to mají letos složité, jsou moc mladí 
a je to na ně moc. Před sezonou, bohužel, 
odešli dva klíčoví hráči a tím nám rozbo-
řili, co jsme měli naplánované. Místo star-
ších žáků jsme přihlásili mladší a nemohli 
jsme přihlásit starší přípravku. V příprav-
ce hrajeme přátelské zápasy a od léta bu-
deme hrát, doufám, zase soutěž, protože 
tady máme kluků hodně a musím říct, že 
ročníky 2017,18 a 19 jsou fakt šikovní fot-
balisté.
Dále máme Pohybovou školičku, kde 
máme také dětí dost a pokud jim to vydrží, 
nemusíme se do budoucna bát. Všem nám 
to bere spoustu volného času, a  tak díky 

vám všem, kteří se o  to staráte a máte tu 
trpělivost.

Krátce k nesportovní činnosti.
Co se týká nesportovní činnosti, z  JMK 
letos do konce roku zrekonstruujeme prá-
delnu na praní dresů, pořídili jsme plecho-
vou garáž 6 x 4m na tréninkové pomůcky 
a pořídili jsme pračku a sušičku.
Teď na podzim byla obcí Milotice znovu 
podána žádost o  dotaci na kompletní re-
konstrukci areálu za 19 milionů – tribuna, 
nové hřiště s umělou trávou s osvětlením 
za tribunou, chodníky, hřiště na koloběžky 
a  skladové haly. Bohužel je to opakovaná 
žádost a  Národní sportovní agentura víc 
nefunguje, jak funguje. 
Dále jsme získali dotaci na mládež. Většina 
padne na dopravu autobusem, něco málo 
na platy trenérů mládeže, ale tato odměna 
je opravdu jen symbolická.
Tak jako každý rok nás nemine nějaká vět-
ší investice. Po bojlerech se letos pokazilo 
čerpadlo, které pohání závlahu – nové stá-
lo 50 tisíc Kč.
Na závěr děkuji všem za jejich činnost pro 
fotbal – od všech hráčů od přípravky, až 
po muže, trenéry, pokladníky, hospodáře, 
pořadatele, hlasatele, uklízečky atd… bez 
nikoho z těchto jmenovaných by to nešlo.
Všem přeji pěkné a klidné svátky, a hlavně 
zdraví v novém roce 2024!

Radek Kundrata
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SDH Milotice
Vážení spoluobčané.
S koncem roku a blížícími se vánočními 
svátky začíná období hodnocení a bilan-
cování uplynulého roku. Nejinak je tomu 
i u hasičů. Jaký byl rok 2023? 
Rok 2023 jsme zahájili slavnostně, na tra-
dičním plese hasičů, který se konal 28. led-
na v kulturním domě. K tanci a poslechu 
nám hrála dechová hudba Drietomanka. 
Na plese byla spousta slosovatelných cen. 
Nechyběla ani cena útěchy. Všichni se 
skvěle bavili, a  tak není divu, že se tan-
čilo až do ranního kuropění. V  sobotu 
25. února jsme pořádali košt drkotin. Byla 
to další skvělá akce. Hlavně díky vám, kte-
ří jste přispěli do tohoto chutného klání. 
Z  27 vzorků byla nejlépe ohodnocena 
drkotina Josefa Žurovce z Milotic. Druhé 
místo získal Jan Vařák z Ratíškovic a třetí 
místo Jiří Polášek z Vracova. Kromě drko-
tin se také soutěžilo v pomazánkách. Prv-
ní místo získala hermelínová pomazánka 
Jany Slezáčkové z  Milotic. Druhé místo 
získala pomazánka česnekovo-mrkvová 
Gábinky Žurovcové z Milotic a třetí mís-
to česnekovo-nivová Zuzany Kordulové 
z  Ratíškovic. Ještě jste mohli ochutnat 
140 vzorků kořalek, likérů a jiných delika-
tesních tekutin.
Vám všem, kteří jste přispěli svými vzor-
ky do této akce patří velké poděkování. 
Už teď se těšíme na další košt. Další tra-
diční akcí je Pálení čarodějnic. Letos se 
uskutečnilo v  neděli 30. dubna s  hrami 
pro děti, skákacím hradem, opékáním 
špekáčků a upálením čarodějnice. 
V  roce 2023 si náš sbor připomíná 
125. výročí založení. Tuto událost jsme si 
připomněli na slavnostní schůzi v sobotu 
6. května. Zde jsme předali ocenění našim 
členům. V neděli 7. května proběhla mše 
svatá za všechny živé i  zemřelé hasiče, 

poté proběhlo společné focení. K  MDD 
jsme předvedli naši techniku, výstroj 
a výzbroj v mateřské škole ve Vlkoši. Věří-
me, že se dětem líbilo a snad i některé po-
tkáme v  hasičském kroužku. Na Rodin-
ném odpoledni v sobotu 10. června jsme 
připravili pro děti hašení domečku a také 
oblíbené stříkání s vodou z hadice. Děti si 
také mohly vyzkoušet, co patří do evaku-
ačního zavazadla, obléct hasiče, policistu 
a zdravotníka. Poslední červnovou sobo-
tu proběhl na hasičském hřišti další roč-
ník soutěže ve vaření kotlíkového guláše. 
První místo si odvezl tým, který u nás byl 
poprvé, Jedová chýše, druhé místo patřilo 
Klubu maminek a třetí místo si vybojoval 
tým SDH Milotice. Všem moc gratuluje-
me a těšíme se na příští rok a věříme, že 
soutěžních družstev bude přibývat. V so-
botu 22. července se naši členové účast-
nili soutěže ve vaření guláše ve Vracově. 
Tým SDH Milotice se umístnil na 6. místě 
a Kozderka tým na 1. místě. V září jste nás 
mohli navštívit ve stánku na Trhu míst-
ních produktů a ochutnat naši gulášovou 
polévku, škvarky, uzené maso a také pivo 
a  limo. Také letos proběhl sběr železné-
ho šrotu, a to v dubnu a také na podzim, 
v  říjnu. Za příspěvek všem děkujeme. 
Poslední říjnovou sobotu se uskutečni-
la Předhodová zábava s  kapelou Bigbíty 
rock. Návštěvnost byla uspokojivá a věří-
me, že jste se všichni dobře bavili. 
Mladí hasiči v tomto roce absolvovali ha-
lovou soutěž ve Vracově, 21. místo. Také 
jsme se účastnili venkovních soutěží ve 
spolupráci s vracovskými hasiči. Naše dvě 
členky, Zuzana Horáková a  Dominika 
Sovová, se účastnily i  soutěží v  běhu na 
60 a  100 m s  překážkami. V  celkovém 
hodnocení se Zuzana Horáková v běhu na 
60 m umístila na 3. místě s 39 body a Do-

minika Sovová na 16. místě s  94 body. 
V neděli 18. června se konalo krajské kolo 
v běhu na 60 metrů s překážkami. Na této 
soutěži nás reprezentovala naše starší žá-
kyně, Zuzana Horáková, která vybojovala 
krásné 26. místo s  časem 14:84 sekund. 
Gratulujeme děvčatům a přejeme mnoho 
dalších úspěchů.
Družstva mužů a nově i žen se zúčastnila 
soutěží Grand Prix Hodonín a  také okr-
skových soutěží. První letošní soutěž se 
konala 10. června v  Ratíškovicích. Byla 
to soutěž, kde se družstvo mužů s časem 
23:58 umístilo na 11. místě. V  Ratíško-
vicích se také konala soutěž 7. okrsku, 
kde družstvo s  časem 17:95 vybojovalo 
1. místo a odvezlo si domů také putovní 
pohár starosty okrsku. Naše ženy se první 
soutěže zúčastnily 22. července v Rohatci, 
odkud si přivezly krásné 6. místo s časem 
23:13. Další soutěž byla opět okrsko-
vá a  byla to soutěž v  Ostrovánkách, kde 
družstvo mužů i  žen vybojovalo 1. mís-
to. Ze Strážovic si muži přivezli 3. místo 
a ženy 1. místo.
Ve Velké nad Veličkou muži vybojovali 
krásné 11. místo a ženy skončily na 4. mís-
tě. Byla zde také královská kategorie muži 
35+, kde náš tým získal 7. místo. Z noč-
ní soutěže v  Šaraticích si muži přivezli 
13. místo z  velké konkurence 24 týmů 
a  ženy ze Šaratic přivezly 8. místo. Gra-
tulujeme k úspěšné sezoně a přejeme do 
příští sezony hodně sportovních úspěchů. 
Dovolte mi, abych touto cestou poděkoval 
všem, kteří v průběhu roku 2023 nějakým 
způsobem podpořili činnost našeho sbo-
ru, také všem dobrovolným hasičům a je-
jich rodinám. Všem přejeme pohodové 
vánoční svátky a do nového roku hodně 
štěstí a zdraví.

Jiří Sochor
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Zimní zpravodaj14

Vitajte u Šidlen!
Co je tu nového? Nově spravená cesta. Né, nesplétl sem sa a ne-
píšu podruhéj o  tem samém. Fčíl to nebude o  fajnovéj asfaltce 
mezi sklepama, ale o “Trpíkovéj” polňačce od Božích muk k vět-
rolamu. Úvoz to býl tak hluboký, že dyž sa naprostředku zastavilo 
autem, tož sa z něho nedalo vylézt ven. Pročež sa do cesty vlézl 
celý domeček aj s chlévkem. A skrzevá hodovú komédu sa už aj 
ví, kdo ho tam postupně vyvézl a nadrobno roztlúkl. Zmiňuju to, 
protože bych sa měl omluvit súsedom, co měli smolu, že tama jéli 
zrovna ve chvílách, kdy nebýl matrijál dokonale zapravený. Ne-
dajbože třeba s naloženým vozíkem dokopca. Zkraja sem slýchál 
brblání o “bordelu” a, myslím si, neco takého si vyslechli aj na 
obci. Ale potem za mňú chodili súsedi, že abych jim makadamu 
nastlál víc k jejich mezi, aby mohli jezdit autem až do vinohrada, 
A esli prý budu spravovat aj směrem na Náklo a k Josefu. A na-
konec sa ptali, že kolik mňa obec platí a kdy bude kolaudačka. 
Tož, slavnostní mašla sa přestřihne v úterý o třech ráno, všecí ste 
zvaní, koláčky si doneste s  sebú. Pravda, cesta to nikdy nebyla 
a néni nejak nóbl, ani na tenis ani na brusle. Ale fčíl už sa tam 
vyhnú dvě auta a snáď to tak pár roků vydrží, než ju zas postupně 
zebere voda.
A včíl eště trocha reportování podlevá standardní osnovy: Bur-
čákový pochod úspěšný jak dycky. Co sa nevypilo na burchodě, 
vypilo sa na hody, takže opět čirý sukces. Martinské Šidleny byly 
o chlúpek slabší v návštěvnosti, možná kvůlivá vyššímu fstupné-

mu. Ale o co sa podražilo, to zostalo vinařom f kapci za kupónky 
na sedmičky. Tradičně sme opět zavítali do Salóna vín. Ze začát-
ku sice v busi nebylo poznat, kde to jedeme. Neznalého by totiž 
zmátlo cingání plechových vršků od půlčíků čiréj a četné “ptssss” 
z otvíraných lahváčů. Ale ve sklepoch Salóna už byli všecí jak 
profesionální ňuchači, mudrovali sme jak o dušu a nebylo ovoce, 
kerého bysme tam ve vínoch nenašli. 
Též sa rozběhly páteční minidegustace. Letos vinaři mosijú 
kromě hledání sirek aj prolézt kúty pod kaltnéřama, výklenky 
a bedny plné pavučin. Po Novém roku sa totiž koná Výstava ar-
chívních vín, opět po štyrech rokoch. Tož sa mosijú vytahnút aj 
staré víniska a vyzkúšat, esli sa hodijú na šampióna nebo na vy-
pálení. Fšecí ste zvaní na košt, kerý sa koná 13. ledna v 15 hodin 
na KD! Snáď tam budú enom ty špičky a vína pro hada vytřídí-
me už na degustaci...
Za milockých zahrádkářú vinšuju fšeckým radostné a požehna-
né svátky a fšecko enom dobré do nového roka!

Jarek Grufík

Výdej lahví na archivní košt vín: čtvrtek 20. 12. 2023, úterý 2. 1. 
2024 a středa 3. 1. 2024 od 16.00 do 20.00.
Sběr vzorků: úterý 2. 1. 2024 a středa 3. 1. 2024 od 16.00 do 20.00.
Vše na zahrádkářském zařízení. Přesné informace budou upřes-
něny při výdeji lahví.

DFS Trnaveček
První zkoušky v  novém školním roce se 
v  Trnavečku ve všech třech skupinách 
nesly v  duchu hry „Škatule, škatule, hej-
bejte se“. Po odchodu matadorů z nejstarší 
skupiny ji posílili letošní druháci a třeťáci 
z  prostřední skupiny, do prostřední sku-
pinky přešly nejstarší děti z malé skupinky 
a do malé skupinky nastoupili noví členové 
našeho souboru. 
Také proto se zářijové a  říjnové zkoušky 
nesly spíše v  seznamovacím duchu. Za 
tímto účelem, tedy seznámení se s novými 
kamarády a  také stmelení nového týmu, 
vyrazily děti z  Velkého Trnavečku na ce-
lodenní výlet do Strážnice. Hlavním cílem 
výletu byl strážnický skanzen, kde si děti 

prošly hlavní stavení ve skanzenu a  s po-
mocí paní průvodkyně si mohly představit, 
jak žili naši předkové. Poté následoval spo-
lečný oběd a po něm děti navštívily jedno 
z pódií, na kterém probíhá program Mezi-
národního festivalu Strážnice - konkrétně 
amfi teátr Zahrada v  parku strážnického 
zámku. Další program byl už v režii dětí. 
Jakmile uviděly velké pódium, okamžitě si 
na něm začaly zpívat a tančit.
V  listopadu se děti pilně připravovaly na 
hody. Už na říjnových zkouškách se děti 
učily dělat růžičky. Ty pak použily na ho-
dový věnec k  soše svaté Anny, kterou si 
Trnaveček vzal pod patronát už před něko-
lika lety. V samotném hodovém průvodu 

ke stárkům nechyběli členové Trnavečku 
ze všech tří složek.
Po hodech se děti Velkého Trnavečku na-
plno vrhly do nácviku vánočního pásma, 
se kterým pak 3. prosince spolu s  CM 
Třaslavica vystoupily u Mahenova divadla 
v Brně při ozsvěcování vánočního stromu. 
CM Třaslavica se zde představila se Slo-
váckou pastorelou a také v novém složení 
svých členů.
Ani mladší Trnavečci ale nezaháleli. 
13. prosince se představili s vánočním pás-
mem na jarmarku v  Hodoníně a  letošní 
kalendářní rok uzavřeli všichni členové 
společně s  dalšími folkloristy zpíváním 
u  vánočního stromu u  kulturního domu 
v Miloticích.
Máme za sebou v  Trnavečku další pestrý 
rok s písničkami a tanci. Věříme, že děti si 
ho užily stejně jako my vedoucí. Určitě by 
to ale nefugovalo, kdybychom v tom byly 
s dětmi samy.
Tímto bych chtěla jménem všech vedou-
cích poděkovat za podporu především 
vedení obce, a také všem rodičům a přáte-
lům souboru. Bez nich by se nám netanči-
lo a nezpívalo tak dobře, jak nám to tančí 
a zpívá. Přejeme vám všem do dalšího roku 
pokoj, radost, sílu, zdraví a  také hodně 
společných písniček.

Martina Výletová
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Adaptační pobyt
Žáci 6. tříd prožili svůj dvoudenní adaptační pobyt 
(7. - 8. září) v  krásném prostředí Ždánického lesa, 
konkrétně v  Haluzické hájence. A  počasí nemohlo 
být krásnější.
Veškeré aktivity žáci obou tříd absolvovali s  nadše-
ním.
Poznávací hry, sportovní soutěže, turnaje v přehazo-
vané, ping pongu a mnoho dalších činností - to vše 
umožnilo žákům navzájem se lépe poznat a vytvořit 
tak partu, v níž jeden respektuje druhého. A možná 
byl i  položen základ dlouhotrvajícího kamarádství. 
Žáci si pobyt opravdu užili, odjížděli spokojeni a plni 
zážitků. 

Mgr. Radka Pavelková

Klub seniorů
Podzim nám odfoukl vítr a Vánoce klepou 
na dveře. Jako vždy jsme, my senioři, měli 
hodně zájmů a událostí. 26. září se usku-
tečnil zájezd do Žďáru nad Sázavou do 
soukromé sklárny v malé vesničce Karlov. 
Vyrábí tam ručně tvarované hutnické sklo 
pod vedením Lukáše Vernera a umělecké 
originály Jaroslava Svobody. Možnost sle-
dovat celou výrobu – třeba vázy, byl velký 
zážitek, tak jako koupit dárky v jejich pro-
dejně. Po obědě nás čekala prohlídka celé-
ho areálu kostela na Zelené Hoře s pěkným 
vyprávěním průvodkyně. Plní dojmů jsme 
si v kostele na rozloučenou zazpívali. Za-
čátkem listopadu jsme společně na hřbi-
tově zavzpomínali na naše zemřelé členy, 
kteří se s námi v Klubu seniorů pravidelně 
setkávali. 22. listopadu obecní úřad připra-
vil přednášku o našem Mikroregionu Nový 
Dvůr spolu s přáteli ze Slovenska. Ti nám 
promítli fi lm zase o jejich regionu. Nechy-
bělo ani občerstvení. Ve středu 6. prosince 
byl další zájezd, tentokrát do Mahenova 
divadla do Brna, na představení „Večer 
tříkrálový“. Moc jsme se nasmáli. Hned na 
druhý den nás, jako každý rok, navštívil 

sv. Mikuláš s  andělem i  čertem. Přines-
li nám dárečky, prý jsme byli moc hodní 
a  chodíme v  obci všude, kde je potřeba 
a  kam nikdo nechce. Zahrála nám nej-
menší cimbálová muzika Pacholíček. Také 
dostali dárečky. V  sobotu 9. prosince byl 
v  kulturním domě předvánoční jarmark 
různých řemesel a  hned na druhý den 
koncert dechové hudby Miločanka. O tý-
den později zpívání u vánočního stromku 
a čeká nás Živý Betlém a Silvestrovský po-
chod do Vacenovic, což bude velké DISCO.
K  Vánocům patří pečení cukroví, a  tak 
mé vzpomínky zalétají do dětství, na můj 
první pokus upéct něco sama. Bylo mi 11 
let, mamička onemocněli těžkým zápalem 
plic, chtěla jsem pomoct. Našla jsem starý 
tištěný sešit s receptem na pařížské tyčinky. 
Stálo tam: utluč půl kila krystalu, půl kila 
ořechů…atd. Upekla jsem tvrdé destičky 
jak beton. Brášci z toho měli srandu a každý 
rok a mnoho dalších při vánočních setká-
ních kouleli očima, že se dáví, zkoušeli, jestli 
mají všechny zuby a rukama napodobovali, 
jak tlučou v  hmoždířku pařížské tyčinky. 
Naštvalo mě to, recept jsem přeškrtala a na-

psala: tvrdé, přesladěné – nedělat!!! Naštěstí 
jsme s  mamičků ještě stihly upéct vše, co 
jsme měli rádi.
Na Vánoce se těším a koledy si pouštím po-
řád dokola. Nejen při úklidu, pečení a vaře-
ní, ale celý den. Zapaluji svíčky a každý den 
myslím na své blízké. Na ty, co odešli i na ty, 
co mi volají, posílají videa i fotky těch nej-
menších. A dojímám se. Nad tím, že mám 
velkou rodinu, nad tím, že můžu jít do naše-
ho kostelíčka, nad tím, jaké pravnuci dělají 
pokroky, nad tím, že ještě můžu péct – třeba 
perníčky. Protože pro jednoho pravnoučka 
jsem ta babička perníková.
To je můj advent. Doba, kdy si připomínám, 
za co mám být vděčná, a za co mám děko-
vat. I za vás, milí spoluobčané, kteří spolu 
sdílíme životy v naší pěkné dědince. A víte, 
co mě trápí?
Naučili jsme se my lidé létat jako ptáci, na-
učili jsme se plavat pod vodou jako ryby, 
ale nenaučili jsme se žít na zemi jako bratři 
a sestry…
Přeji Vám všem pokojné a milostiplné vá-
noční svátky.

Libuše Šrahulková
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Divadélko z Hradce Králové

Projekt Helena Zmatlíková

Ovocný den

Na konci září se sešli žáci prvního stupně v  tělocvičně školy, aby 
zhlédli divadelní představení Nová dobrodružství veverky Zrzečky. 
Tato barevná pohádka volně navazuje na motivy slavné dětské kníž-
ky. Jde o kombinované loutkoherecké představení, vyprávění ze ži-
vota lesních zvířátek, ztvárněných maňáskovými loutkami, kterým 
dodává život především komunikace s živými herci i s dětmi z pub-
lika. Maličká veverka spolu s ostatními zvířátky pomohla vypátrat, 
kdo ukradl hodinky panu hajnému.
V druhé části představení pak společně potrestali člověka, který se 
v lese neuměl chovat. Smyslem celého představení je vytvoření po-
zitivního vztahu k přírodě a všem živým tvorům.
Žáci druhého stupně také nepřišli zkrátka. Ti zhlédli představení 
s názvem Divadelní cestopis. Společně s herci „se prošli“ známými 
ukázkami ze slavných divadelních her neméně slavných dramatiků. 
Nejdříve „se setkali“ s tragickým Hamletem Williama Shakespeara, 
poté s hypochondrem Arganem ze hry Zdravý nemocný od Molié-
ra, nezapomnělo se ani na sympatického a nešťastně zamilovaného 
Cyrana z Bergeracu dramatika Edmonda Rostanda, nechyběl ani 
komický, dvojí službou zaneprázdněný a totálně zmatený Trufaldi-
no ze hry Sluha dvou pánů od Carla Goldoniho a putování skonči-
lo v moravské vesnici v domě mlynáře Vávry a jeho nešťastné ženy 
Maryšy.

Helena Zmatlíková byla významnou postavou v  oblasti ilustrace 
a výtvarného umění. Její práce, plná pohádkového kouzla a  jem-
ných detailů, si získala srdce čtenářů všech věkových kategorií. Ve 
čtvrtek 16. listopadu jsme si s žáky připomněli 100. výročí narození 
této úžasné ilustrátorky (*19. 11. 1923).
Žáci 2. stupně první čtyři hodiny pracovali na úkolech a aktivitách, 
které pátou vyučovací hodinu představili žákům 1. stupně. Ti se 
formou rozhovoru moderátora se známou ilustrátorkou seznámi-
li s jejím životem, s její tvorbou, s typickými prvky jejích ilustrací. 
Poslechli si, a následně si i zazpívali píseň z muzikálu Děti z Buller-
bynu a zhlédli scénky, které si pro ně jejich starší kamarádi nacvičili. 
Zahráli si pexeso a lotto, luštili křížovku s tajenkou a také záhadný 
jazyk kocoura Modroočka, poznávali ilustrace Heleny Zmatlíkové 
a nakonec si vše zopakovali formou kahootu.
Projekt se opravdu vydařil. Žáci 2. stupně si vyzkoušeli, jaké to je 
„učit“ své mladší kamarády a pro žáky 1. stupně to bylo určitě pří-
jemné rozptýlení na závěr pracovního týdne.

Mgr. Radka Pavelková

„Tak dnes to bylo na 1000 palců nahoru.“ Těmito slovy zhodnoti-
li prvňáčci 3. listopadu své první projektové vyučování s názvem 
Ovocný den. Ve dni plném vitamínů jsme se naučili, jaký je rozdíl 
mezi ovocem a zeleninou.
Ovoce jsme se pak učili rozlišovat hmatem, zrakem a  především 
chutí, což se nám líbilo nejvíc, protože jsme si nachystali ovocný sa-
lát, který jsme si dochutili medem, oříšky či jogurtem.
Plní síly jsme prošli OVOdráhu, hledali geometrické tvary do růz-
ných tvarů ovoce a přečetli jablíčkové slabiky.
Byl to super den. Rodičům děkujeme za nachystané ovoce, oříšky 
a medy.

Mgr. Lucie Stávková

Žáci si tak připomněli známá díla a  jejich tvůrce. Herci se snažili 
svým ztvárněním přiblížit náctiletému publiku, a to se jim opravdu 
povedlo. Občas do svých výstupů začlenili i nějaké žáky, občas im-
provizovali a všichni se skvěle bavili. Nakonec všichni žáci odměnili 
výkony herců bouřlivým potleskem.

Mgr. Doris Bažíková a Mgr. Radka Pavelková
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Tematické dny s rodilým mluvčím

Vícejazyčnost je bohatství

Podzimní ekocentrum

Za fi nanční podpory obce Milotice si mohou všichni žáci 2. stupně 
vyzkoušet své znalosti angličtiny v tematických dnech, kdy naši ško-
lu navštíví Mario Brondani. Mario je energický, sympatický mladý 
muž z  Jihoafrické republiky, jehož rodným jazykem je angličtina 
a nyní žije v Hodoníně.
V říjnu nám při své první návštěvě povyprávěl o sobě a o svátku 
Halloween. V listopadu jsme se dozvěděli více o jeho životě v JAR 
a v prosinci budeme porovnávat Vánoce v různých zemích.

Mgr. Alena Borúfk ová

„Vícejazyčnost je bohatství“ je výtvarná soutěž, vyhlašovaná Spol-
kem ZAEDNO, která pobízí děti a jejich dospělé mentory k výuce 
jazyků a lepšímu mezikulturnímu porozumění. Celkem se projek-
tu zúčastnilo 49 škol a organizací, 105 pedagogů a 935 žáků.
V rámci soutěže žáci použili celkem 33 různých jazyků. Za spo-
lečně vytvořenou knihu ,,Státy EU“ jsme získali v kategorii starší 
žáci 2. místo. Na slavnostní vyhlášení vítězů jelo do Prahy 22 žáků 
z osmé a devátých tříd. Před vyhlašováním jsme strávili část dne 
prohlídkou známých památek Prahy. Žáci viděli Národní muze-
um, prošli si Václavské a Staroměstské náměstí, obdivovali orloj, 
přešli přes Karlův most k Lenonově zdi až k Národnímu divadlu. 
Po slavnostním předání cen v Evropském domě jsme se přesunuli 
do obchodního domu a následně na hlavní nádraží. Po celoden-
ních pochůzkách byli všichni hodně unavení, ale plní zážitků 
z krásného výletu do hlavního města.

Mgr. Lenka Prčíková

MRAVENCI je název programu určeného 
pro žáky 1. třídy. Nejdříve si jako pilní mra-
venečci postavili mraveniště a seznámili se 
s  tím, co mají všechno mravenci na práci. 
Viděli vajíčka s chůvičkami, larvy i mraven-
čí školku. Žákům se také líbila hra na mra-
vence průzkumníky a  v  neposlední řadě, 
úplně uvnitř mraveniště, všichni obdivovali 
samotnou královnu.
A co by to bylo za návštěvu ekocentra, kdy-
by si prvňáčci nepohladili zvířátka, která 
tam chovají. Všichni králíci, hadi, potka-
ni… se stali jejich kamarády.

VODA, ZVÍŘATA U VODY A NA VODĚ
Tento program byl připravený pro naše dru-
háky. Nejdříve se seznámili s  koloběhem 
vody v přírodě, se všemi jejími skupenství-
mi. Potom třídili živočichy podle toho, kde 
žijí - u vody, na vodě nebo ve vodě. Nejvíce 
se jim líbila maketa vývoje žáby ve skuteč-
né velikosti. A  na co nejvíce vzpomínali? 
Na zvířátka, která si mohli pochovat nebo 
pohladit.

CO SKRÝVÁ LES
Žáci 3. třídy se proměnili v  lesní skřítky. 
Formou vycházky do blízkého okolí měli 
možnost seznámit se s  dřevinami našich 
lesů i  živočichy a  jejich pobytovými zvyk-
lostmi. Skládali puzzle, hledali v lese úkoly 
a plnili v týmech jejich zadání. Pobyt v les-
ním prostředí se žákům líbil, užili si spoustu 
pohybu a zábavy.

PTÁCI
Tento program určený pro čtvrťáky všechny 
nadchl. Žáci se do společných aktivit s nad-
šením zapojovali. Seznámili se s  různými 
reálnými vejci a hnízdy ptáků, ve skupino-
vých aktivitách přiřazovali jednotlivé dru-
hy k vhodným ekosystémům. Program byl 
velmi pestrý a prakticky zaměřený, mnoho 
aktivit se také věnovalo známým ptákům 
z našeho okolí.

VESMÍR
Žáci 5. třídy nejdříve navštívili zookoutek, 
kde si prohlédli různé živočichy. Po delším 

čekání začal náš program, nejprve skládání 
sluneční soustavy z dílků puzzle. Poté se žáci 
dověděli pár informací o přirozené družici 
naší planety Země - Měsíci. Ve skupinkách 
si vystřihli Měsíc z papíru. Pak nalepili zís-
kané informace jako koláže na připravený 
papír. Další činností bylo malování vesmíru 
a sluneční soustavy vodovými barvami. 

 kolektiv učitelů 1. stupně
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Naši žáci byli v knihovně úspěšní
Minulý školní rok byl v hodonínské knihovně ve 
znamení spisovatelky Ivy Procházkové. Žáci četli 
její knihy a účastnili se také besedy s touto autor-
kou. „Na tvém místě“ se jmenovala literární a vý-
tvarná soutěž o knihách, které Iva Procházková 
napsala. Do soutěže bylo posláno přes 200 prací 
a v pátek 6. října proběhlo slavnostní vyhlášení 
a předání cen talentovaným žákům.

Mezi vítězi byli i zástupci naší školy. Všem gra-
tulujeme.
1. místo v literární kategorii jednotlivců Čestmír 
Samuel Brhel
3. místo ve výtvarné kategorii jednotlivců Adéla 
Kazíková
3. místo ve výtvarné kategorii kolektivů Adéla Ři-
háková, Žofi e Vinceová, Kryštof Harca

Mgr. Lucie Stávková, Mgr. Jana Trtíková

Výchovný koncert

Podzim a advent v MŠ

V pátek 24. listopadu měli naši žáci možnost zúčastnit se výchov-
ného koncertu zaměřeného na vývoj hudebních nástrojů. Přijel za 
nimi Mgr. Pavel Macků spolu se svou početnou sbírkou nástrojů. 
Přivezl s sebou ale jen její část, a to 50 z nich.
Některé byly velmi kuriózní a všichni měli možnost zhlédnout, jak 
se hraje třeba na hadici od pračky či plechovku spojenou s klacíkem 
jednoduchým drátem. Mohli si tak uvědomit nejen to, jak se tvoří 
tóny, ale hlavně fakt, že pokud se chtějí věnovat hudbě, dá se i ex-
perimentovat a při zapojení fantazie i hezky zabavit při vymýšlení 
podobných originálních nástrojů.
Přednáška byla rozdělena a uzpůsobena podle věku – zvlášť byla 
1.- 3. třída, následovala 4. - 5. a na závěr pak celý 2. stupeň.

 Mgr. Ivana Smoláková

Jako každoročně v podzimních měsících si 
děti v mateřské škole přiblížily témata s tím-
to obdobím spojená, jako např. sběr ovoce 
a zeleniny, zvířátka v lese, roční období, Du-
šičky a tradiční hody v Miloticích. Po celý 
podzim nám přálo hezké počasí, a  tak se 
řada činností mohla uskutečňovat i na naší 
environmentální zahradě. Děti sbíraly pří-
rodniny a tvořily z nich obrázky, domečky 
a krmítka pro zvířátka a ptáčky. Větrné dny 
jsme využili k  pouštění draků v  blízkosti 
školy.
Naši nejmladší ze třídy na ulici Rafanda se 
seznamovali s  režimem školky, hráli si na 
přilehlé zahradě a objevovali okolí své škol-
ky krátkými vycházkami.

Kouzelným obdobím je pro děti vždy ad-
ventní čas. Na začátku prosince navštívil 
mateřskou školu svatý Mikuláš se svým do-
provodem. Předvánoční dny zpříjemňuje 
zpěv koled, společné tvoření a aktivity. Do 
těch se jedno adventní odpoledne zapoji-
li i rodiče. Společně s dětmi si po krátkém 
programu ve třídě mohli vyrobit drobnou 
vánoční dekoraci a nasát sváteční atmosfé-
ru. V  neděli 17. prosince vystoupily před-
školní děti u vánočního stromu s koledou 
„Čas vánoční.“
Touto cestou bychom vám chtěly popřát 
klidné vánoční svátky plné lásky a rodinné 
pohody a do roku 2024 hlavně zdraví.

Kolektiv učitelek MŠ 
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Přeplavba kanálu La Manche s milotickou účastí
Naše rodačka, teprve devatenáctiletá Anna 
Dvořáková, má za sebou mimořádný spor-
tovní úspěch. V  srpnu letošního roku byla 
součástí štafety plavců Oddílu sportovního 
plavání Hodonín, kterým se podařilo přepla-
vat kanál La Manche, a  dokonce s  českým 
rekordem. Požádala jsem ji, aby se s  námi 
podělila o své zážitky a dojmy. 

Kdy vůbec vznikla myšlenka podniknout ta-
kovou odvážnou a náročnou akci? 
Už několik let se účastním spolu s  celým 
týmem Oddílu sportovního plavání Hodo-
nín závodů v dálkovém plavání a na jednom 
závodě v roce 2020 nás jeden z přemožite-
lů kanálu La Manche přivedl na tuto myš-
lenku. Když přišla nabídka od trenérů, zda 
bych se chtěla zúčastnit přeplavby kanálu La 
Manche štafetovým způsobem, moje roz-
hodnutí bylo jasné.

Takže jsi věděla hned od začátku, že do toho 
chceš jít? 
Ano, vždy to pro mě byl takový skrytý sen, 
který byl nedosažitelný. La Manche je tako-
vý Mount Everest snad pro každého dálko-
vého plavce. Byla jsem nadšená z představy, 
že by se tento můj sen mohl splnit. Byla vy-
brána šestičlenná štafeta, z toho čtyři kluci 
a dvě holky, já jsem z nich byla nejmladší. 

Musela ses nějak speciálně připravovat? 
Fyzická příprava se uskutečnila samozřejmě 
ve vodě, ať už na pravidelných trénincích, 
tak na závodech. Já osobně jsem zařadila 
do přípravy ještě posilování a skákání přes 
švihadlo. Zdravotní prohlídka je samozřej-
mostí. Ale asi nejdůležitější pro mě bylo při-
pravit se psychicky. Vždy jsem měla strach 
z velké hloubky v moři, která je pode mnou. 
Sice mám k moři velmi blízko, ale vědomí, 
že jsem sama ve vodě uprostřed širého moře 
nepředstavitelné hloubky, mě děsilo. Byla to 
pro mě velká výzva.  

A  co příprava po technické a  organizační 
stránce?
Vzhledem k  tomu, že přeplavba kanálu je 
dost fi nančně náročná, museli jsme sehnat 
sponzory. Také jsme si museli koupit nové 
plavky, protože pravidla asociace, která 
přeplavby zaštiťuje, jasně udávají střih pla-
vek a  dovoleny jsou pouze některé barvy. 
Hned na samotném začátku přípravy jsme 
se shodli, že budeme mít všichni stejný vzor 
a barvu – vždyť jsme první šestičlennou šta-
fetou v České republice, která byla složena 
pouze z  plavců jednoho oddílu. V  žádné 
předchozí to takto nikdy nebylo. 

Jak probíhala samotná přeplavba? 
Do Anglie jsme přijeli s  několikadenním 
náskokem, chtěli jsme ještě potrénovat 
v místních podmínkách a aklimatizovat se. 
Zpočátku jsme si mysleli, že se přeplavba 
snad ani neuskuteční. Počasí nám moc ne-
přálo, vlny a proudy byly příliš silné, často 
pršelo. Po schůzce s naším lodivodem jsme 
naštěstí opět dostali naději, protože v pátek 
4. srpna se mělo počasí zlepšit. A opravdu 
se tak stalo. Kolem půlnoci jsme se nalodili, 
dopluli k pláži, odkud se startovalo a o půl 
druhé ráno tamního času se vydali k fran-
couzským břehům. Střídali jsme se ve vodě 
po hodině. Předem stanovené pořadí plav-
ců se muselo striktně dodržet a  neměnit, 
stejně tak jako pevně daný způsob výměny. 
Jakákoliv chybička nás mohla poslat obra-
tem domů. 

Co mořská nemoc?
Naše doprovodná loď nepatřila mezi největ-
ší a vlny si s ní docela pohrávaly. Na nás se to 
podepsalo mořskou nemocí. U  některých 
víc, u jiných zase vůbec. Já jsem to naštěstí 
tolik neodnesla, ale opravdu jsem se těšila 
do vody až budu plavat, aby se mi udělalo 
lépe.  Vlnobití se totiž mnohem lépe zvláda-
lo ve vodě než na lodi. 

Jak jste to nakonec zvládli?
Silné mořské proudy nás u Francie potrá-
pily, břeh byl na dohled, ale my jsme stále 
plavali spíše od něj. V nejnižší úžině mezi 
břehy Anglie a  Francie má moře šířku asi 
33 km, my jsme celkem naplavali 50 km. Na 
francouzské pobřeží jsme doplavali, navíc 
s  novým českým rekordem šestičlenných 
štafet v čase 10:01:19. Takový výsledek nám 
byl opravdu splněným snem.
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Bála ses? Hrozilo nějaké nebezpečí?
Měla jsem obrovský respekt k širému moři, 
mohlo nás potkat cokoliv, ať už velké vlny, 
studená voda, medúzy nebo trajekty, jde 
o  nejfrekventovanější lodní cestu Evropy. 
Já jsem startovala jako pátá v  pořadí, kdy 
už svítalo. Plavala jsem zrovna v úseku, kde 
byly největší vlny, silné proudy a voda měla 
kolem 14° C. Viděla jsem obrovské trajek-
ty, potkala pár medúz, ale naštěstí mě ne-
požahaly. Neustále jsem se snažila držet co 
nejblíže doprovodné lodi, kde jsem se cítila 

bezpečně, ale moře mi to hodně ztížilo.
Po celou dobu přeplavby nás na lodi sledo-
val rozhodčí a dva trenéři, jedním z nich byl 
taťka, který plavání trénuje a na přeplavbu 
nás připravoval. I  pro ně to bylo náročné, 
pořád museli hlídat a  sledovat plavce ve 
vodě. Celou dobu se o nás starali a byli nám 
velkou oporou. 

Jaký máš celkový dojem z přeplavby?
Celá přeplavba je pro mě nezapomenutel-
ným zážitkem, ale pokud bych měla něco 

vyzdvihnout, tak by to byla dobrá nálada 
v průběhu celé přeplavby, i přesto, jak ná-
ročné to bylo. A  také obrovská vlna pod-
pory na sociálních sítích, která se zvedla 
před samotnou přeplavbou a při naší cestě 
za tímto nelehkým cílem. Tímto bych ráda 
poděkovala všem, kteří nás na dálku pod-
porovali a sledovali naši cestu. 

Děkuji za rozhovor a  přeji mnoho dalších 
sportovních i osobních úspěchů!

Lenka Knotková

Příroda Milotic – Mrtvé dřevo
Termínem mrtvé dřevo označujeme odumírající a mrtvé stromy, 
stojící nebo padlé, v různých stádiích rozkladu.  Nejen živé stromy, 
ale i  ty odumřelé mají nezastupitelné místo v naší krajině. Staré 
a odumírající dřevo je základem biodiverzity a koloběhu látek, zá-
sobuje půdu živinami, udržuje biologickou rozmanitost a zadržuje 
vodu. Každé poraněné místo na kmeni či kořenech je vstupní bra-
nou pro dřevokazné houby, které začnou dřevní hmotu rozkládat 
a strom oslabovat. Tlející mrtvé dřevo může mít podobu různých, 
na zemi padlých kmenů, větví či starých pařezů, mnohdy se po-
stupně rozkládá i vestoje. Podle nejrůznějších studií je na rozklá-
dající se dřevo vázáno 30 – 50% všech organismů žijících v  lese 
nebo okolí stromu. Nalezneme zde společenstva mechorostů i roz-
manitá společenstva bezobratlých, jejichž vývoj nemůže probíhat 
nikde jinde. Rozkládající se dřevo má specifi cké mikroklima pro 
klíčení semenáčků.  Někdy můžete najít v lese semenáčky rostoucí 
v řadě za sebou, to proto, že vyrůstají z tlejícího kmenu, tedy mají 
vodu a živiny. 
Hmyz, který přímo svými životními cykly vytváří mrtvé dřevo, je 
označován za „škůdce“. Ti napadají (v našich zeměpisných pod-
mínkách) v  drtivé většině jen umělé sterilní monokultury smr-
ků či jiných jehličnanů. A tak je otázkou, zda se jedná o škůdce 
(v  pravém slova smyslu), když napadají dřeviny necitlivě člově-
kem pěstované, dřeviny, jež potlačují biodiverzitu, a vlastně jsou 
tak jediným hmyzem, který na těchto monokulturách dokáže žít. 
Skutečně primárních hmyzích škůdců dřevin, kteří jsou schopni 
strom napadnout a následně jej usmrtit, je málo a patří 
mezi ně například lýkožrout smrkový. V naší zámecké 
bažantnici jde třeba o lýkohuba jasanového.
V podzimním zpravodaji jsme si řekli něco o tesařících 
a  dřevu, na které se dané druhy specializují.  Velkou 
roli v případě brouků hraje druh stromu, stáří stromu 
a jeho stupeň rozkladu, objem dřevní hmoty a intenzita 
oslunění. V oslabeném či mrtvém dřevu žijí potencio-
nální škůdci jako tesaříci a krasci, ve starých třešních 
v PP Horky se vyskytuje nádherný krasec třešňový. Sa-
proxylofágní brouci (živící se odumřelou dřevní hmo-

tou, vázáni na odumírající a mrtvé dřevo) jsou dalšími hmyzími 
„obyvateli“ mrtvého dřeva. Na stromy s dutinami se orientují zla-
tohlávci, kovaříci nebo páchník hnědý, lesák rumělkový žije pod 
borkou, larvy tesaříka zavalitého se vyvíjejí v lýku a ve dřevě sta-
rých borovic a jejich pařezů, larvy tesaříka obrovského je možno 
nalézt ve starých dubech, larvy brouka roháče obecného se vyvíjejí 
v trouchnivém dřevě ve styku se zemí, kde můžeme najít i larvy 
roháčků, např. roháčka jedlového, nebo nosorožíka kapucínka. 
Stejně tak může dřevo sloužit pro kuklení některých druhů mo-
týlů, nebo jen jako místo, kde mohou přezimovat brouci, pavouci 
a jiní bezobratlí.  Samozřejmě se stává prostřeným stolem napří-
klad pro šplhavce, jako jsou strakapoudi nebo datel.
Obrovskou roli v krajině mají i hlavaté vrby, které se díky ořezu do-
žívají desítek až stovek let a jsou dokonalým biotopem pro hmyz. 
Je dobré také ořezávat nebezpečné stromy, aby se prodloužil jejich 
život a zanechávat v krajině doupné stromy s dutinami. Důležité 
jsou i solitéry v krajině a osluněné ovocné aleje, které jsou nejcen-
nější díky dostatku světla a zvyšují tak svou atraktivitu pro hmyz, 
proto bych se vyhýbal vysazování vysokých stromů v jejich blíz-
kosti, jako se bohužel stalo nedávno na některých lokalitách tady.                                                                                                                                  
Tak se na chvíli zastavte u statného dubu, majestátní lípy, roman-
tické břízy, ale stejně tak u padlého stromu, který je porostlý me-
chem nebo houbami a přemýšlejte, co všechno v těchto krásných 
organismech může žít.

Aleš Prágr

Zbožná bratrstva v Miloticích – I. díl
Typickým jevem barokního života, a  to 
zvláště v  městském prostředí, byla zbož-
ná bratrstva (také jako konfraternity, so-
dality). Ani ve venkovských farnostech 
nebyly úplně ničí neznámým, byť zde 
fungovalo zpravidla pouze jedno. Na řadě 

míst venkova ovšem v období baroka ne-
nacházíme bratrstvo žádné. U nás v Mi-
loticích fungovaly v 18. století hned čtyři 
zbožné konfraternity, třebaže „pouze“ tři 
z  nich měly delšího trvání a  dočkaly se 
osudových josefínských reforem! Letos 

tomu bylo přesně 250 let, co byla založena 
nejmladší z  nich. Farnost Milotice tedy 
v tomto ohledu značně vyčnívala. Kupří-
kladu v královském městě Kyjově či pod-
danském Bzenci fungovalo po jednom 
bratrstvu. 
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Náboženské sodality mají svůj původ ve 
středověku, ale drtivá většina z nich nepře-
žila období reformace. Svým rozkvětem 
prošly právě v  baroku. Jednalo se o  dob-
rovolná sdružení věřících – mužů i  žen 
– zaměřená na náboženskou činnost, pod 
vedením místního duchovního správce. 
Bratrstva si „vybírala“ některý z  katolic-
kých kultů, v  kostelech mívala své oltáře 
a  disponovala i  určitým majetkem slou-
žícím pro vlastní aktivity. Měla pevnou 
organizační strukturu a  povinnost členů 
zachycovaly regule.
Pro založení sodality byla zpravidla rozho-
dující aktivita konkrétního jedince (často 
faráře), popřípadě skupiny věřících. Ve své 
ideální podobě představovaly konfraterni-
ty elitní společenství těch, kteří Boha uctí-
vají, nikoliv jen z povinnosti, ale z vnitřní 
zbožnosti. V období tzv. konfesionalizace 
byly nástrojem k rozšíření a zintenzivnění 
katolických náboženských praktik, ke zlep-
šení morálky a k pěstování veřejné i sou-
kromé modlitby a náboženských cvičení.
Konkrétní povinnosti členů bratrstev se 
mírně lišily v závislosti na zaměření dané 
sodality. K  všeobecným činnostem však 
patřila pravidelná účast na bohoslužbách 
a  pohřbech, pravidelné modlitby, konání 
skutků milosrdenství a popřípadě i nošení 
devocionálií (růžence, škapulíře či opas-
ku). Nošení takovýchto předmětů bylo 
spojeno s  určitými výhodami a  za každý 
vykonaný duchovní úkon (modlitba, půst, 
účast na bohoslužbě aj.) získával člen du-
chovní zisky v podobě odpustků pro sebe 
nebo duše v  očistci. Právě takovéto du-
chovní „výhody“ byly jedněmi z největších 
„lákadel“ pro vstup do bratrstev. 
Barokní konfraternity v  sobě propojovaly 
náboženský prožitek se společenským ži-
votem, světský i duchovní život a současně 
vycházely vstříc potřebě lidí se sdružovat 
a  demonstrovat svůj společenský status 
a prestiž. Je nutné zdůraznit, že tato zbožná 
společenství nebyla žádnými „sektami“, byla 
naopak široce otevřená, bez ohledu na soci-
ální původ a vstup do nich byl dobrovolný. 
V  konfraternitách tak vedle sebe nalezne-
me šlechtice, měšťany, sedláky i bezzemky. 
Dobrovolnost se týkala i  zachovávání pře-
depsaných regulí – kdo bratrské povinnosti 
nezachovával, nikterak nehřešil, nicméně se 
připravoval o duchovní milosti. 
Bratrstva svým členům nabízela možnos-
ti duchovních zisků nejen během jejich 
života, ale i po něm. V barokní době, kdy 
věřící orientovali celé svoje pozemské bytí 
ke smrti, to byla právě reciprocita mezi ži-
vými a  mrtvými členy, která byla jednou 
z nejdůležitějších devíz sodalit. V  souvis-
losti se smrtí plnily konfraternity tři úkoly: 

formovat život členů tak, aby byli připrave-
ni na zbožnou smrt, podílet se na pohřbí-
vání bratří a sester a skrze modlitby a mše 
sv. podporovat jejich duše po smrti.
Zbožná bratrstva měla v drtivé většině svůj 
titul, jenž úzce souvisel s  jejich „směřo-
váním“ a  činností. Přímo k  trojjedinému 
Bohu se vztahovala kupříkladu bratrstva 
Božího Těla či Nejsvětější Trojice. Oblíbe-
ný byl také kult Svaté Rodiny. Existovala 
bratrstva vztahující se ke kultům Krista 
(Dobrého pastýře, Smrtelných úzkostí 
Páně, Pěti ranám Krista aj.). Ještě počet-
nější byla mariánská bratrstva s  různými 
„zaměřeními“ (Nanebevzetí Panny Marie, 
Bolestné Panny Marie, Neposkvrněného 
početí atd.), zahrnující v sobě i růžencová 
a škapulířová bratrstva. Hojné byly rovněž 
sodality odkazující k  jednotlivým svět-
cům. Čtvrtou, nejméně početnou, skupinu 
pak tvořila bratrstva bez zvláštních titulů, 
označovaná jako pohřební či zádušní.
Vznik sodality potvrzoval v ideálním pří-
padě diecézní biskup, jemuž náleželo také 
právo její kontroly. Po jednotlivých farnos-
tech se šířila i  bratrstva z  řeholních kon-
ventů. Existovala také tzv. arcibratrstva, 
která mohla zakládat bratrstva stejného 
kultu a titulu jinde, nebo mohlab již exis-
tující bratrstvo k  sobě připojit (inkorpo-
vat), takže připojená konfraternita získala 
privilegia arcibratrstva.
Vstup do bratrstva nepředstavoval žádnou 
složitou proceduru. Bylo nutné se vyzpoví-
dat, přistoupit ke sv. přijímání a souhlasit 
s  pravidly (regulemi) společenství. Vstup 
nového sodála byl následně potvrzen ve-
psáním jeho jména do tzv. matriky, která 
představovala jeden ze symbolů konfra-
ternity. Při zápisu skládal obvykle nový 
člen nevysoký vstupní příspěvek – byl 
dobrovolný a  podle fi nančních možností 
vstupujícího. Kromě onoho „zápisného“ 
fi nancoval aktivity bratrstva také pravi-
delně vybíraný členský příspěvek a popří-
padě také „pohřební“ poplatek za půjčení 
bratrského vybavení. Představeným ka-
ždého zbožného bratrstva byl kněz. Ten 
zajišťoval duchovní program, dělal kázá-
ní, vedl duchovní cvičení, procesí a poutě. 
O praktický provoz a hospodaření se staral 
laický rektor (ředitel) a  jeho zástupce (vi-
cerektor). Tíha organizace pak také spočí-
vala na radních, sekretáři a hospodáři a ke 
struktuře sodality náleželi rovněž před-
zpěváci a nosiči (kříže, korouhví a  jiných 
bratrských insignií). Zvláštní funkcí byl in-
fi rmář (lat. infi rmus=nemocný). Infi rmář 
„dohlížel“ na nemocné členy bratrstva, 
aby se za ně konaly přímluvné modlitby 
a  popřípadě se zajistila včasná návštěva 
kněze pro zaopatření. Zatímco všechny 

výše jmenované hodnosti byly svěřovány 
výhradně mužům, službu infi rmáře moh-
ly vykonávat i ženy. Každé bratrstvo mělo 
během roku jeden hlavní svátek a pak další 
čtyři výroční slavnosti. O hlavním svátku 
se obvykle přijímali noví členové, docháze-
lo k obměně laického představenstva a ke 
kontrole bratrského majetku.
Ačkoliv v období 17. a 18. století docházelo 
navzdory různým titulům k určité unifi kaci 
bratrstev, přesto rozeznáváme jejich několik 
druhů. Kromě „klasických“ konfraternit se 
předně jednalo o literátské kůry, jež byly od 
středověku sdružením chrámových zpěvá-
ků a  jejichž hlavním úkolem byl kostelní 
zpěv (často i  s  hudebním doprovodem). 
Od 17. století se jejich funkce rozšířila (dů-
raz na náboženský život, příprava pohřbů, 
sloužení mší za členy atd.), čímž se přiblí-
žila „klasickým“ nezpěváckým bratrstvům. 
Dalším specifi ckým druhem byly tzv. třetí 
řády. Vstupovali do nich muži i ženy, kteří 
se zavazovali žít podobným způsobem živo-
ta jako mniši a mnišky, ač nebydleli v kláš-
terech. Tito tzv. terciáři se sice svým způ-
sobem života podobali členům zbožných 
bratrstev, avšak jejich činnost byla intenziv-
nější a zachovávání statut důkladnější. Čtvr-
tým zvláštním druhem byly jezuitské mari-
ánské družiny, do nichž vstupovali studenti 
Tovaryšstva Ježíšova.
V Miloticích v 18. století fungovaly násle-
dující zbožné konfraternity: bratrstvo sv. 
Františka Serafínského (založeno v 80. le-
tech 17. století), sv. škapulíře (kolem 1708), 
sv. Anny (mezi léty 1734–39) a  bratrstvo 
Ustavičného klanění Nejsvětější svátos-
ti oltářní (1773). A o nich si více povíme 
příště.

Václav Lunga

Někdejší bratrský oltář v milotickém kostele 
– boční oltář Bolestné Panny Marie.
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Vánoční jarmark a koncert DH Miločanka

Práce v obci

Usazení vánočního stromku.Usazení vánočního stromku.Oprava autobusové zastávky U Statku.Oprava autobusové zastávky U Statku.
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A ještě jednou hody

Foto: Pavel Martinek
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Mikroregion Nový Dvůr děkuje za projevenou přízeň v roce 2023.


